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-------------------------------------------------------------------------------- 

医薬における反腐敗の取り組みは今も続いている。企業側から見ると、中国新聞網健康の不完全な統計

（宮本注：「不完全な統計」とは？）によると、2024年以来、製薬会社の上級幹部 14人以上が調査対象

であると正式に通知されたのだ。先月だけでも 5人の製薬会社幹部が捜査を受けている。 

 

01 多くの製薬会社で汚職事件が勃発 

専門家は経営陣が人事動向に注意を払えと注意喚起 

8日夜、経済観察網報道によると、雲南白薬集団股份有限公司（以下「雲南白薬」）で事件が発生し、

元董事長の王明輝や元主席執行責任者兼高級副総経理の尹品耀ら同社の元幹部 5人は、2023年初から

2024年初にかけての同一事件で紀律検査監督委員会による調査のため連行された。 

これに関し、雲南白薬は同社が本件に関する情報を一切受け取っておらず、上場企業は関連の法律や法

規に従い情報開示しているとメディアに回答した。 

中新網健康は、製薬会社間で汚職事件が頻繁に発生し、広く注目を浴びていることに気づいた。例え

ば、昨年、上海医薬集団股份有限公司（以下、「上海医薬」）では、わずか 3か月の間に大規模な『人事的

激震』が発生し、幹部 6名が調査を受けているのだ。 

今年 5月初、上海検察当局が上海実業（集団）有限公司の周軍前総裁を汚職ならびに贈収賄の容疑で公

訴提起した。公開情報によると、上海医薬は上海実業傘下の製薬会社である。2016年 9月、周軍は上海

実業（集団）有限公司の副董事長兼総裁を務めていたが；2016年 10月～2023年 11 月 18日の間、上海医

薬の董事長を務めていた。 

また、今年 4月 16日には、中国通用技術（集団）控股有限責任公司の紀律検査観察グループも中国医

薬健康産業股份有限公司に所属している湖北通用薬業有限公司の元幹部 2人、湖北通用薬業有限公司の元

財務総監代旭輝と、王建湖北通用薬業有限公司元総経理が逮捕・調査を受けたと発表している。 

製薬会社のコンプライアンス分野を専門とする北京知金法律事務所の李岑岩所長は、製薬会社に関係す

る事件は医薬業界のビジネスモデルと密接に関係していると中新網健康に分析してみせた。贈収賄行為は

往々にして個人から会社に、さらにはグループレベルにまで広がり、トップダウンまたはボトムアップの

連鎖を形成することが多く、隠された事件発見の可能性が高まる。同時に、通常、院長や副院長および医

師や薬剤師の委員会メンバーなどが収賄側になるが、彼らは薬物が病院に流入し、投与量が増加する過程

で重要な役割を果たしており、薬物をめぐる一連の汚職事件を形成する。 

捜査対象となっている製薬会社幹部には、すでに元の会社を退職している者も混じっている。たとえ

ば、4月 29日には、海正薬業が台州市椒江区人民政府国有資産監督管理局から書簡を受け取ったと発表

しているが、同社元董事兼前総裁の李琰には、2019年から 2022年にかけて同社の代理店業務における汚

職や業務上横領、収賄罪、外国籍職員による収賄罪の疑いがあり、現在、関係部門が捜査を行っている。

李琰が海正薬業を辞めてから 1年前後しか経っていない。 

李岑岩弁護士は、医薬反腐敗の影響で、医薬企業における上級幹部の任免はもはや企業内問題ではな

く、企業が直面するコンプライアンスリスクと市場環境の変化を反映していると注意喚起している。この

種の人事異動は、会社の日常オペレーションや戦略の調整に関係するのみならず、企業の将来の発展方向

や潜在的課題を示す場合もあるのだ。 

 

02 商業賄賂の厳格な調査 

贈収賄犯罪が近い将来に反腐敗の重点となる可能性 

中心網健康は、最近捜査を受けたこれらの製薬会社幹部の多くに贈収賄の疑いがあることに注目した。

昨年 8月、各省・市が相次いで、製薬会社や販売業者、医療機関、その関係者らを対象とするあらゆる違

法行為について、2024年 6月までの製薬分野での商業贈収賄を報告するための手がかりの通報を一般公

募した。業界では、近いうちに医薬業界における反腐敗活動の重点が贈収賄犯罪への処罰に置かれるので

はないかとみられている。 

4月 28日、恵新医療（広東）有限公司の法定代表兼執行董事の梁小兵が贈収賄罪の疑いで通報され、

現在珠海市から監督捜査を受けた。 

医薬業界では、リスクを冒して現金を引き出すために虚偽の支払いを行うことが慢性的問題となってい



る。4月 23日、新三板（店頭市場）上場企業である遼寧百豊医薬股份有限公司（以下「百豊医薬」）は、

2023年、百豊医薬の子会社 4 社が関与する虚偽請求の疑いで、同社の上級幹部 3名が刑事拘留されたと

明らかにした。現在当該事案は審理の過程にある。 

商業賄賂取り締まりのため、国家医療保障局は 2020年 9月、「医薬価格と採用の信用評価制度の確立に

関する指導意見」を発表し、各地に対し、2020年末までの医薬品価格および調達信用評価システムを確

立するよう要求した。 

価格調達信用の格付けは主に贈収賄額や不正価格設定、集中調達秩序妨害の深刻さにより決定される。

たとえば、1回の賄賂が 1万元を超える場合は「一般的」とされ、10万元を超えると「中等」、30万元を

超えると「重大」、200万元を超えると「極めて重大」に分類されるのだ。 

4月 30日、国家医療保障局が発表した最新の『価格調達信用評価の「極めて重大」および「重大」不

正評価結果（第 9号）』では、2024年 3月 31日現在、製薬会社 4社が「極めて重大」と評価され、製薬

会社 21社が「重大」な不正と評価された。 

 

No. 企業名 評価した省市 評価結果 備考 

1 四川倍聚康医療機械有限公司 四川 極めて重大   

2 四川潤沢遠医療機械有限責任公司 四川 極めて重大   

3 雲南集業薬品有限公司 雲南 極めて重大   

4 南寧市東謄医療設備有限公司 広西 極めて重大 新規 

5 北京能済中薬欽片有限公司 北京 重大   

6 連雲港蘇創医療機械有限公司 江蘇 重大   

7 徐州凱徳医療機械有限公司 江蘇 重大   

8 江蘇恒龍生物科技有限公司 江蘇 重大   

9 華北製薬股份有限公司 山東 重大   

10 河南新衛医療機械有限公司 河南 重大   

11 河南省万隆医薬有限公司 河南 重大   

12 河南省祥捷安医療機械銷售有限公司 四川 重大   

13 江西豊旺医療機械有限公司 四川 重大   

14 四川奇訊商貿有限公司 四川 重大   

15 四川鴻叡康達商貿有限責任公司 四川 重大   

16 雲南同豊医薬有限公司 雲南 重大   

17 雲南今康医薬有限公司 雲南 重大   

18 雲南向輝薬業有限公司 雲南 重大   

19 雲南民康医療機械有限公司 雲南 重大   

20 臨夏市福元薬業有限責任公司 甘粛 重大   

21 寧夏閩寧医薬有限公司 寧夏 重大   

22 安徽省潤生医薬股份有限公司 安徽 重大   

23 安徽省生源医薬有限責任公司 安徽 重大   

24 長春哲仁薬品経銷有限公司 吉林 重大 新規 

25 武漢伍源生物科技有限公司 湖北 重大 新規 

価格調達信用評価の「極めて重大」および「重大」不正評価結果（第 9号） 出典：国民医療保障局公式サイト 

 

03 腐敗防止の成果は明らか 

製薬企業は更なる販売費の管理を 

注目に値するのは医療における反腐敗活動が既に成果を上げていることだ。5月 7 日付けの経済参考報



報道によると、本稿執筆時点で、A 株市場の製薬・生物学関連企業 493社中、普利製薬（浙江省にある企

業です）を除く残り 492社が 2023年の年次報告書を開示している。同花順（金融情報や証券取引などの

サービスを提供する中国本土の会社です）のデータによると、製薬会社 223社の営業利益に占める販売費

の割合が減少している。 

また、中新網健康は、医療分野における反腐敗の高い圧力下で、多数の製薬会社がマーケティングモデ

ルの改変をしており、販売経費率を管理していることにも着目した。例えば、医療汚職撲滅キャンペーン

が始まった下半期、上海医薬の下半期における販売費は 61億 6,900万元に急減し、2022 年同期と比して

13 億 1,500万元減少している。今年下半期の大幅な減少の後、2023 年の上海医薬の販売費は前年比で

2.64%減少している。 

上海医薬は業績説明会で販売費用抑制策について回答し、2023年下半期から経営陣が断固としてマー

ケティングモデルの効果的調整と最適化を行い、自社の末端での能力が大幅に向上したと述べた。マーケ

ティングモデル最適化の過程で、2024年の販売経費率はさらに抑制されると予想される。 

しかし、業界関係者の中には、医療腐敗防止による売上経費率削減の効果は一時的かもしれないが、製

薬企業の経費削減を真に促すには、依然として研究開発能力の強化と内部体力の向上が必要だと指摘する

人もいる。 

 

作者：韋香惠 
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Well-known pharmaceutical companies were exposed to corruption cases, and 

many pharmaceutical company executives were investigated 
Global Times health.huanqiu.com 2024-05-11 10:27 Source: China News Network 

-------------------------------------------------------------------------------- 

Anti-corruption efforts in medicine industry are still ongoing. From the corporate side, according to incomplete 

statistics from China News Network Health, since 2024, at least 14 senior executives of pharmaceutical companies 

have been officially notified of being investigated. In the past month alone, five pharmaceutical company executives 

have been investigated. 

 

01 Corruption cases broke out in many pharmaceutical companies 
Experts remind executives to pay attention to personnel trends 

On the evening of the 8th, according to the Economic Observer Network, a case broke out at Yunnan Baiyao Group 

Co., Ltd. (hereinafter referred to as "Yunnan Baiyao"), 5 former executives of the company, including former 

chairman Wang Minghui and former chief operating officer and senior vice president Yin Pinyao, from the beginning 

of 2023 to the beginning of 2024, he was taken away for investigation by the Discipline Inspection and Supervision 

Commission for the same matter. 

Regarding this news, Yunnan Baiyao responded to the media that the company has not received any information in 

this regard, and listed companies disclose information in accordance with relevant laws and regulations. 

China News Network Health has noticed that corruption cases occur frequently among pharmaceutical companies, 

causing widespread concern. For example, last year, Shanghai Pharmaceuticals Group Co., Ltd. (hereinafter referred 

to as "Shanghai Pharmaceuticals") experienced a major "personnel quake" and six senior executives were 

investigated in just three months. 

In early May this year, the Shanghai Procuratorate launched a public prosecution against Zhou Jun, the former 

president of Shanghai Industrial (Group) Co., Ltd., on suspicion of corruption and bribery. Public information shows 

that Shanghai Pharmaceuticals is a pharmaceutical company under Shanghai Industrial. In September 2016, Zhou Jun 

served as vice chairman and president of Shanghai Industrial (Group) Co., Ltd.; From October 2016 to November 18, 

2023, he served as the chairman of Shanghai Pharmaceuticals. 

In addition, on April 16 this year, the Discipline Inspection and Supervision Group of China General Technology 

(Group) Holdings Co., Ltd. also announced that two former executives of Hubei General Pharmaceutical Co., Ltd., a 

subsidiary of China Medical and Health Industry Co., Ltd., i.e. Dai Xuhui, the former financial director of Hubei 

General Pharmaceutical Co., Ltd., and Wang Jian, the former general manager of Hubei General Pharmaceutical Co., 

Ltd., respectively were investigated, 

Li Cenyan, director of Beijing Zhijin Law Firm, which specializes in the field of pharmaceutical company 

compliance, analyzed to China News Network Health that cases involving pharmaceutical companies are closely 

related to the business model of the pharmaceutical industry. Bribery behavior often rises from individuals to the 

company or even group level, forming a top-down or bottom-up chain, which increases the possibility of discovering 

https://health.huanqiu.com/article/4HkI5wJ3xMX


hidden cases. At the same time, bribery parties usually involve hospital management such as presidents, vice 

presidents, and doctors and pharmacist committee members. They play a key role in the process of drugs entering the 

hospital and increasing their dosage, thus forming a series of corruption incidents surrounding drugs. 

Some of the pharmaceutical company executives under investigation had previously left their original companies. 

For example, on April 29, Hisun Pharmaceutical issued an announcement stating that it received a letter from the 

State-owned Assets Supervision and Administration Office of the People’s Government of Jiaojiang District, Taizhou 

City, where the company’s former director and former president Li Yan was suspected of corruption, job 

embezzlement, bribery, and bribery by non-state personnel in the company’s agency business from 2019 to 2022. The 

relevant departments are currently investigating. This is only about a year since Li Yan resigned from Hisun 

Pharmaceuticals. 

Li Cenyan reminded that due to the impact of pharmaceutical anti-corruption, the appointment and dismissal of 

senior executives of pharmaceutical companies is no longer just an internal matter of the company. It reflects the 

compliance risks faced by the company and changes in the market environment. This kind of personnel change is not 

only related to the company's daily operations and strategic adjustments, but may also indicate the company's future 

development direction and potential challenges. 

 

02 Strictly investigate commercial bribery 
Bribery crimes may become the focus of anti-corruption in the near future 

China News Network Health has noticed that many of the pharmaceutical company executives who have been 

investigated recently are suspected of bribery. In August last year, various provinces and cities successively publicly 

solicited tips for reporting commercial bribery in the pharmaceutical field, of which scope involves all illegal 

activities by pharmaceutical companies, distributors, medical institutions and related staff, and the deadline is mostly 

set in June 2024. It is generally believed in the industry that in the near future, the focus of pharmaceutical anti-

corruption work may be on punishing bribery crimes. 

On April 28, Liang Xiaobing, the legal representative and executive director of Huixin Medical (Guangdong) Co., 

Ltd., was notified of suspected bribery crimes and is currently under supervision and investigation by the Zhuhai 

Municipal Supervisory Committee. 

In the pharmaceutical industry, taking risks and making false payments to cash out is a chronic problem. April 23, 

Liaoning Baifeng Pharmaceutical Co., Ltd. (hereinafter referred to as "Baifeng Pharmaceutical"), a company listed on 

the New Third Board, disclosed that, their 3 senior executives of the company were criminally detained on suspicion 

of false invoicing, involving 4 subsidiaries of Baifeng Pharmaceutical. The case is currently under trial. 

In order to crack down on commercial bribery, in September 2020, the National Medical Insurance Administration 

issued the "Guiding Opinions on Establishing a Pharmaceutical Price and Recruitment Credit Evaluation System", 

requiring all localities to establish and implement a pharmaceutical price and procurement credit evaluation system 

by the end of 2020. 

Price procurement credit ratings are mainly determined based on the severity of bribery amounts, unfair pricing 

practices, and disruption of centralized procurement order. For example, a single bribe of more than 10,000 yuan is 

classified as "normal", a single bribe of more than 100,000 yuan is classified as "moderate", a single bribe of more 

than 300,000 yuan is classified as "serious", and a single bribe of more than 2 million yuan is classified as "extremely 

serious" 

On April 30, the latest "Essentially Serious" and "Serious" Dishonesty Assessment Results of Price Recruitment 

and Procurement Credit Evaluation (Issue 9) released by the National Medical Insurance Administration shows that, 4 

pharmaceutical companies have been rated as "especially serious" and 21 pharmaceutical companies have been rated 

as "seriously" dishonest as of March 31, 2024. 
<<Photo:“Particularly Serious” and “Serious” Distrust Assessment Results for Price Recruitment Credit Evaluation (Issue 

9) Picture Source: Official Website of the National Medical Insurance Administration>> 

 

03 Anti-corruption results are evident 
Pharmaceutical companies must further control sales expenses 

It is worth noting that anti-corruption in medicine has achieved results. According to a report by the Economic 

Information Daily on May 7, as of press time, among the 493 pharmaceutical and biological companies in the A-share 

market, except for Privilege Pharmaceuticals, the other 492 have disclosed their 2023 annual reports. Flush data 

shows that the proportion of sales expenses in operating income of 223 pharmaceutical companies has decreased. 

China News Network Health also noticed that under the high pressure of anti-corruption in medicine, many 

pharmaceutical companies are focusing on transforming and changing their marketing models and controlling sales 

expense rates. For example, when the anti-corruption campaign in medicine began in the second half of the year, 

Shanghai Pharmaceuticals' sales expenses in the second half of the year plummeted to 6.169 billion yuan, a decrease 

of 1.315 billion yuan from the same period in 2022. After a significant reduction in the second half of the year, 

Shanghai Pharmaceuticals' sales expenses in 2023 decreased by 2.64% year-on-year. 

Shanghai Pharmaceuticals responded to the sales expense control measures at the performance briefing meeting 



and stated that starting from the second half of 2023, the management has resolutely made effective adjustments and 

optimizations to the marketing model, and its self-operated terminal capabilities have been greatly improved. It is 

expected that in the process of optimizing the marketing model, the sales expense rate in 2024 will be further 

controlled. 

Some people in the industry, however,  pointed out that the impact of anti-corruption in medicine on the reduction 

of sales expense ratio may be temporary. To truly encourage pharmaceutical companies to reduce fees, they still need 

to strengthen their research and development capabilities and improve their internal strength. 

 

Author: Wei Xianghui 
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知名药企被曝腐败窝案，多家药企高管被查 
环球时报 health.huanqiu.com  2024-05-11 10:27 来源： 中国新闻网 

-------------------------------------------------------------------------------- 

医药反腐还在持续发力中。从企业端来看，据中新健康不完全统计，2024 年以来，官方通报被查的医药企业高管

人数至少已有 14 位。仅最近一个月，就有 5 位医药企业高管被查。 

 

01 多家药企爆发腐败窝案 

专家提醒关注高管人事动向 

8 日晚，据经济观察网报道，云南白药集团股份有限公司（以下简称“云南白药”）爆发窝案，原董事长王明辉、

原首席运营官兼高级副总裁尹品耀等 5 位公司曾任高管，从 2023 年年初至 2024 年年初，因涉及同一事项先后被纪

委监委部门带走调查。 

对于这一消息，云南白药方面向媒体回复，公司没有收到过任何这方面的信息，上市公司都是按照相关法律法规

进行信息披露的。 

中新健康注意到，贪腐窝案在药企当中频频发生，引发广泛关注。比如，去年，上海医药集团股份有限公司(以

下简称“上海医药”)曾发生过不小的“人事地震”，在短短 3 个月时间内，6 名高管先后被查。 

今年 5 月初，上海检察机关对上海实业（集团）有限公司原总裁周军涉嫌贪污、受贿案提起公诉。公开资料显示，

上海医药是上海实业旗下的医药公司。2016 年 9 月，周军任上海实业(集团)有限公司副董事长、总裁；2016 年 10

月至 2023 年 11 月 18 日，任上海医药的董事长。 

另外，今年 4 月 16 日，中国通用技术（集团）控股有限责任公司纪检监察组也宣布中国医药健康产业股份有限

公司所属湖北通用药业有限公司两位前高管被查消息。分别是，湖北通用药业有限公司原财务总监代旭辉和湖北通

用药业有限公司原总经理王建。 

专注药企合规领域的北京至瑾律师事务所主任李岑岩向中新健康分析，药企窝案与医药行业经营模式密切相关。

行贿行为往往由个人上升至公司甚至集团层面，形成一条自上而下或自下而上的链条，增加了发现窝案的可能性。

同时，受贿方通常涉及医院管理层如院长、副院长，以及医生、药师委员会成员等，他们在药品进入医院及增加用

量的过程中起到了关键作用，从而形成了围绕药品的一系列腐败事件。 

在被查的药企高管中，有一部分先前已经离开原公司。比如，4 月 29 日，海正药业发布公告称，收到台州市椒江

区人民政府国有资产监督管理办公室函告，公司前董事、前总裁李琰 2019 年至 2022 年期间在公司代理业务中涉嫌

贪污罪、职务侵占罪、受贿罪、非国家工作人员受贿罪，目前相关部门正在调查过程中。这距离李琰从海正药业辞

职才 1 年左右时间。 

李岑岩提醒，受医药反腐影响，医药企业高层的任免不再仅仅是公司内部事务，它反映了企业面临的合规风险及

市场环境的变化。这种人事变动不仅关系到公司的日常运营和战略调整，还可能预示着企业未来的发展方向和潜在

挑战。 

 

02 严查商业贿赂 

行贿犯罪或成近期反腐重点 

中新健康注意到，近期在这些被查的药企高管中，有多人涉嫌行贿犯罪。去年 8 月，各省市相继公开征集医药领

域商业贿赂的举报线索，范围涉及药企、经销商、医疗机构以及相关工作人员的所有违法行为，截止时间大多定在

2024 年 6 月。业内普遍认为，近期，医药反腐的工作重点或将落实在惩治行贿犯罪上。 

4 月 28 日，慧心医疗（广东）有限公司法定代表人、执行董事梁小兵就被通报涉嫌行贿犯罪，目前正接受珠海市

监委监察调查。 

在医药行业当中，为行贿铤而走险虚开套现是沉疴顽疾。4 月 23 日，新三板挂牌公司辽宁百丰医药股份有限公

司（以下简称“百丰医药”）披露，2023 年该公司 3 名高管因涉嫌虚开发票罪被刑事拘留，涉及百丰医药 4 家子公

司。目前该案件正在审理过程中。 

为了严打商业贿赂，2020 年 9 月，国家医保局印发《关于建立医药价格和招采信用评价制度的指导意见》，要求



各地于 2020 年底前建立并实施医药价格和招采信用评价制度。 

价格招采信用评级主要依据行贿金额、不正当价格行为、扰乱集中采购秩序等严重程度进行确定。比如，单笔行

贿 1 万元以上为“一般”，单笔行贿 10 万元以上为“中等”，单笔行贿 30 万元以上为“严重”，单笔行贿 200 万元

以上为“特别严重”。 

根据医药企业信用评级，可采取提醒告诫、提示风险、披露失信信息，直至限制或中止该企业涉案或全部药品医

用耗材挂网、投标或配送资格等处置措施。比如，对“严重”评级企业，采取取消涉案产品挂网和配送资格等处置

措施；对“特别严重”评级企业，采取取消其所有产品挂网和配送资格等处置措施。 

4 月 30 日，国家医保局最新发布的《价格招采信用评价“特别严重”和“严重”失信评定结果（第 9 期）》显示，

截至 2024 年 3 月 31 日，有 4 家医药企业被评级为“特别严重”，21 家医药企业被评为“严重”失信。 

 
图片: 价格招采信用评价“特别严重”和“严重”失信评定结果（第 9 期）来源：国家医保局官网 

 

03 反腐成效显现 

药企进一步管控销售费用 

值得关注的是，医药反腐已有成效显现。据经济参考报 5 月 7 日报道，截至发稿，A 股 493 家医药生物企业中，

除普利制药外，其余 492家均已披露 2023年年报。同花顺数据显示，223家药企销售费用占营业收入比例下降。 

中新健康还注意到，在医药反腐高压态势之下，不少药企着力转型改变营销模式，对销售费用率进行管控。 

例如，在医药反腐开始的下半年，上海医药下半年销售费用骤降至 61.69亿元，较 2022年同期下降了 13.15亿

元，在下半年大幅度缩减后，上海医药 2023年的销售费用同比减少 2.64%。 

上海医药在业绩说明会上对销售费用管控措施回应时就表示，2023 年下半年开始，管理层就坚决对于营销模式

进行了有效的调整和优化，自营终端能力得到很大改善及提高。预计在营销模式优化的过程中，2024 年的销售费

用率将得到进一步的管控。 

不过，也有业内人士指出，医药反腐对销售费用率下降起到的作用可能是一时的，真正促使药企降费还是需要加

强研发能力，提升内功。 

 

作者：韦香惠 
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